
 

 

Aan de leden van de gemeenteraad van Druten. 

 

        Druten, 17 mei  2019 

Geachte collega’s, 

Zoals u begrepen heeft, zullen wij ons initiatiefvoorstel alsnog aan u voorleggen. Wij doen dit 
in de hoop en het vertrouwen dat onze raad een extra stap zet om het eerder door de raad 
genomen besluit, om in 2040 energieneutraal te zijn, ook zal halen. Ons voorstel wijkt qua 
karakter af van het routeplan omdat bij de uitvoering van ons plan de begin- en eindsituatie 
duidelijker worden geformuleerd en bij de maatregelen er sprake is van een langjarige 
planning in tegenstelling tot stap voor stap. Er spreekt ook meer ambitie uit in plaats van te 
vertrouwen op nieuwe technologieën die er zeker zullen komen, maar er nu nog niet zijn of 
nog in de kinderschoenen staan en nog (lang) niet operationeel zijn. In ons plan geven we 
aan wat we nu moeten doen om nu ons doel te bereiken in 2040. Nieuwe technologieën die 
tussentijds beschikbaar komen worden natuurlijk aangewend.  

Communicatie 

Een goede communicatie en voorlichting dienen meerdere doelen, zoals de bewustwording 
van de noodzaak van de energietransitie, maar ook dat investeringen door particulieren een 
redelijk korte terugverdientijd hebben en daarna geld opleveren. Daarnaast dienen we onze 
inwoners te behoeden voor misinvesteringen zoals een nieuwe gasketel of gasfornuizen 
terwijl hun wijk binnen afzienbare termijn gasloos wordt. 

 

Inkomensafhankelijke ondersteuning 

In de reactie van het college lezen we dat gemeenten formeel geen lokale inkomenspolitiek 
mogen bedrijven. Dit is echter maar betrekkelijk. We moeten onze inwoners meenemen in 
de energietransitie, maar we moeten er oog voor hebben dat er dan wel enige financiële 
ruimte moet zijn en bij de laagste inkomens is die er niet. Vandaar ons voorstel daar een 
inkomensafhankelijke subsidieverordening voor te laten ontwerpen.  

Anno 2019 is dit geen vorm meer van inkomenspolitiek. Al een lange reeks van jaren zijn er 
regelingen deels door het Rijk geëntameerd en door de gemeenten toegepast om de 
mensen met een echt smalle beurs direct of indirect financieel te helpen. 

 Denk bijvoorbeeld aan de steun welke ons college geeft aan het kunnen laten functioneren 
van een voedselbank voor de armsten onder ons (€ 25.000 de komende vier jaren), de 
regelingen waarbij de gemeente de bijstandsnorm kan hanteren voor extra voorzieningen, 
maar ook kan besluiten deze norm hoger te leggen zoals bij de gemeente Druten tot 120%. 

Er zijn zelfs gemeenten die de norm hebben gelegd op 130%. Ook is onze gemeente actief 
donateur bij de stichting Leergeld. Bij dergelijke stichtingen zijn 271 (van de totaal 380 
gemeenten) aangesloten. Kortom, financiële ondersteuning voor de laagste 
inkomenscategorieën is al vele jaren een gebruikelijk instrument en ons voorstel past daar 
prima binnen.  

 



 

 

OZB en waardering voor bijdrage aan energieopwekking 

Ook is het zeer wel mogelijk om via de OZB de energiebesparing te stimuleren. Daarvoor zijn 
diverse bronnen aan te wijzen. Een zekere onverdachte bron is het VNG. Op de site van de 
VNG is te lezen: 

___________________________________________________________________________
_____ 

Voorbeeld: stimuleren energiebeleid en belastingheffing 
Stel, uw gemeente heeft een beleidsplan ontwikkeld gericht op energiebesparing en gebruik 
van alternatieve energiebronnen. De gemeenteraad wil burgers en bedrijven stimuleren om 
mee te doen. Gekeken wordt in hoeverre belastingmaatregelen het beleid kunnen 
ondersteunen. Mogelijke belastingmaatregelen zijn: 

 OZB: een facultatieve vrijstelling voor zonnepanelen en windturbines waarbij de waarde 
van deze energie-opwekkers buiten de heffingsmaatstaf wordt gelaten 

 reclamebelasting: lager tarief of vrijstelling voor onverlichte aankondigingen 
 leges: lager tarief of vrijstelling voor het in behandeling nemen van vergunningsaanvragen 

voor het plaatsen van zonnepanelen of windturbines 
____________________________________________________________________________
_______ 

 

Bij particulieren met zonnepanelen gaat het volgens de staatssecretaris Menno Snel van 
financiën bij een gemiddeld huishouden met zonnepanelen over 5 tot 10 euro per jaar. Om 
de administratieve lasten laag te houden zijn alleen zonnepanelen het meest aangewezen 
om deze op dit moment bij de OZB te betrekken. 

 Een daadwerkelijke beoordeling van de energiebesparingsmaatregelen zou een (jaarlijkse) 
zeer intensieve controle van woningen vragen. De taxateurs zouden dan moeten weten of er 
sprake is van spouwmuurisolatie, dubbel glas, warmtepompen en noem maar op. Dit 
moeten we niet willen vanwege de extreem hogere administratieve lasten. En ook moeten 
we geen differentiatie willen in het aantal zonnepanelen. Alleen de aanwezigheid van 
zonnepanelen moet een grondslag vormen voor een korting op de OZB. Daarbij moeten we 
uitgaan van het door de staatssecretaris genoemde gemiddelde van 5 tot 10 euro. Dan lijkt 
ons een jaarlijkse korting van 10 euro het meest aangewezen. Munitax zal dan eenmalig een 
visuele inventarisatie (al dan niet met een drone) moeten verrichten. Daarna wordt de 
korting verder toegekend aan die inwoners die zonnepanelen leggen en dit melden bij de 
gemeente. Het gaat hierbij dus niet om geweldige bedragen, maar vooral om het principe 
die inwoners te waarderen die op het gebied van zonnepanelen een bijdrage leveren aan de 
opwekking van duurzame energie. 

 

Financiën  

Tijdens het RTG bleek dat er onduidelijkheden waren over de noodzakelijke financiën. Wij 
hebben aangegeven dat er door een besluit van de raad jaarlijks € 100.000 structureel 
beschikbaar is voor de uitvoering van de energietransitie. 



 

 

 Dit is geen geld wat gelabeld is voor aangewezen projecten, maar voor maatregelen om de 
transitie succesvol te laten verlopen. Onze plannen passen binnen het beleid om in 2040 
energieneutraal te zijn. Wij zien overigens wel in dat er zeker jaren zullen kunnen zijn 
waarbij het college zich voor het feit gesteld zal zien dat uitgaven de € 100.000 zullen 
overschrijden. De beschikbare € 100.000 op jaarbasis zijn immers nog gebaseerd op 
energieneutraal in 2050.  

In die situatie moeten wij natuurlijk het college de ruimte geven om aanvullende kredieten 
te vragen. Tien jaar eerder energieneutraal wil ook zeggen tien jaar korter  € 100.000 
beschikbaar stellen en dat wil ook zeggen dat het door het college gevraagde krediet van  €  
100.000 sowieso al moet worden opgehoogd. Er zit immers een theoretisch gat van maar 
liefst een € 1.000.000 die door de versnelling van de transitie waarschijnlijk nodig zal zijn. Uit 
dit gat van € 1.000.000 zijn de mogelijke extra kosten van ons voorstel zonder meer te 
dekken. De enige vraag om extra krediet die wij hebben gevraagd is een storting van € 
50.000 uit de algemene middelen in een fonds om de minst draagkrachtigen te kunnen 
helpen via een fonds voor investeringen in energiemaatregelen. Dat dit geen 
onverantwoorde inkomenspolitiek hebben wij al uiteengezet. Overigens was ten tijde van 
het indienen van ons voorstel nog geen eurocent aan welke maatregel dan ook uitgegeven. 
Dus in 2019 is er nog steeds € 100.000 beschikbaar terwijl dat hoger mag zijn vanwege de 
doelstelling om in 2040 energieneutraal te zijn.  

We moeten het als raad samendoen 

Nu wij een initiatiefvoorstel hebben ingediend, is dat niet veel anders dan een voorstel van 
het college. Ook nu moeten wij als raad proberen elkaar te vinden in onze standpunten en 
kleinere verschillen proberen te overbruggen. Dit is in ieder geval steeds weer onze houding 
in de raad geweest. Collegiaal, de raad moet het samendoen waar het kan, we dienen 
namelijk als raad gezamenlijk het beste te doen voor onze inwoners. Als wij als raad in staat 
zijn breed gedragen besluiten te nemen, dan nemen wij onze inwoners serieus.  

Omdat Kernachtig Druten meent dat de problematiek van duurzaamheid zich niet mag laten 
claimen door een partij (Sociaal Maas en Waal), moeten wij constateren wij dat op geen 
enkele manier dat ergens hebben geschreven of gezegd. Wij hebben het routeplan van het 
college gesteund en daarbij aangegeven dat wij met aanvullende voorstellen zouden komen 
om de routekaart te verbeteren. En dat hebben we nu gedaan. Wij wensten meer ambitie en 
deze verschillen van opvatting mogen er natuurlijk leven binnen een raad. Maar verschillen 
van opvatting moeten bij een raad die samen voor de belangen van de inwoners staan 
overbrugd kunnen worden. Dat hebben wij ook geprobeerd. Om in 2040 energieneutraal te 
zijn, moeten extra inspanningen worden verricht en daar willen wij aan bijdragen. 

 

Regie door de gemeente 

Als je ambitieus wilt zijn dan moet je als gemeente de regie nemen, ook dat klinkt door in 
onze nota. De gemeente moet de regie nemen bij de ontwikkeling van de plannen en niet de 
ontwikkelaars. Geen lappendeken van de projecten die niet op elkaar zijn afgestemd. 

 Met name netwerkbeheerder moet hierbij aan de voorkant worden betrokken. 

 



 

 

Windmolens, nu, later of door de provincie? 

Wij begrijpen heel goed dat sommige zaken gevoelig liggen. Als er in het collegeprogramma 
staat dat er in deze raadsperiode geen windmolens mogen komen, dan mogen wij daar niet 
aan voorbij gaan. Dat hebben wij ook niet gedaan omdat dat weinig zin zou hebben. Wij 
hebben alleen een planning aangegeven waarbij een volgende raad, die zal aantreden in 
2022, definitief kan kiezen of men deze noodzakelijke bron van energieopwekking bij gebrek 
aan betere alternatieven al dan niet wenst in te zetten. Uiteraard kan deze raad daartoe ook 
besluiten. Ook is het mogelijk dat bij het uitblijven van windmolens de provincie de 
gemeente overruled waarbij we zelf geen invloed meer hebben op de locatiekeuze. 
Overigens lezen we dat ook het college tot de conclusie is gekomen dat windturbines 
onvermijdelijk zijn voor een energieneutrale gemeente/regio. Men zet de deur hiervoor op 
een kier. Wij waarderen dat zeer. Het wijst er op dat het college niet alleen de 
ontwikkelingen binnen de RES, maar ook landelijk goed volgt en inziet dat het eigen 
Routeplan moet worden bijgesteld. 

Dat is geen schande, integendeel, het getuigt van moed om, binnen een jaar na de 
turbulente ontwikkelingen rond de energietransitie gevolgd te hebben,realistisch te staan  
tegenover gewijzigde inzichten. 

 

Coöperaties 

Verder bleken er nog vragen te leven over de coöperaties in relatie tot de projecten die 
energie opwekken. Coöperaties zijn rechtspersonen (verenigingen) van in dit geval 
producenten van energie. De coöperatie is een vereniging die opkomt voor de materiële 
belangen van haar leden, door overeenkomsten met hen af te sluiten. Bij de coöperatie mag 
winst worden uitgekeerd aan de leden. Er zijn verschillen soorten coöperaties. Bij deelname 
aan een energiecoöperatie is er sprake van een investeringscoöperatie, waarbij de leden 
primair als eigenaar van de onderneming in de coöperatie verbonden zijn met de coöperatie. 
Deze kunnen een overdraagbaar lidmaatschap hebben, waardoor ze dezelfde kenmerken 
hebben als een BV, maar flexibeler zijn. Een belangrijke toepassing zijn energiecoöperaties, 
waarbij leden investeren in gezamenlijke zonnepanelen of windmolens.  

 

Wij vertrouwen er op u met deze nadere toelichting van dienst te zijn geweest. 

Raadsfractie Sociaal Maas en Waal, 

 

Dini Uitdehaag en Ton Ebben 

 

i.a.a. College van B&W van Druten 

 Pers 


